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آخریـــن خبر از شـــورای عالی فضای مجـــازی این 
اســـت که فعلاً خبـــری از رفع فیلترینگ نیســـت. 
یا دســـت کم بزودی مثـــلاً در دو روز یـــا یک هفته 
نباید منتظـــر تغییر بود. ایـــن را از اظهار نظر دبیر 
ایـــن شـــورا می تـــوان فهمیـــد. براســـاس گزارش 
روابـــط عمومی مرکز ملـــی فضای مجازی، ســـید 
محمدامیـــن آقامیری گفت: »برخـــلاف مطالبی 
که در رســـانه ها منتشـــر می شـــود، تاکنـــون برای 
فیلترینگ در جلسه شـــورای عالی فضای مجازی 
رأی گیـــری انجام نشـــده اســـت کـــه موافقـــان و 

مخالفان آن مشـــخص باشند.« 
وی اضافه کرد: »جلســـات کارگـــروه فیلترینگ در 
حال برگزاری اســـت و معاون اول رئیس جمهوری 
که جزو متخصصـــان حوزه فضای مجازی اســـت، 
در جلســـه اول حضـــور داشـــته و نـــکات بـــا نظـــر 
ایشـــان جمع بنـــدی شـــد که بـــزودی در جلســـه 
شـــورای عالی فضای مجـــازی نظر نهایـــی کمیته 
بررســـی خواهـــد شـــد.« به نظـــر می رســـد هدف 
اصلی از انتشـــار این خبر، اطلاع رســـانی به مردم 
دربـــاره رفـــع فیلترینـــگ نبـــود. به نظر می رســـد 
آقامیـــری بـــا گفتن این جملـــه که »تاکنـــون برای 
فیلترینگ در جلسه شـــورای عالی فضای مجازی 
رأی گیری نشـــده اســـت« این را شفاف ســـازی کرد 
که چون رأی گیری نشـــده اســـت، پس »موافقان 
و مخالفـــان رفـــع فیلترینـــگ« در ایـــن شـــورا هم 

مشخص نشـــده اند. 
به عبـــارت دقیق تر، این خبر واکنشـــی اســـت به 
واکنش هـــای منفی عمومـــی اخیر دربـــاره برخی 
از اعضـــای این شـــورا کـــه گفته می شـــود مخالف 
رفع فیلترینگ هســـتند. علاوه بـــر آقامیری دبیر 
ایـــن شـــورا کـــه برخـــی رســـانه ها او را در جـــدول 
مخالفان رفع فیلترینگ قرار داده اند، حساسیت 
عمومی نســـبت بـــه برخی دیگـــر از نام هـــای این 
جدول بیشـــتر بوده اســـت. به عنوان مثال درباره 

یکـــی از اعضـــای شـــورای عالی فضای مجـــازی که 
پیش تـــر عنـــوان کـــرده بـــود فرزنـــدان او در اروپا 
زندگـــی می کننـــد، واکنش هـــای منفی بســـیاری 

مطرح شـــد. 
واکنش هـــا در این زمینه بود چـــرا و چگونه فردی 
که اعضای خانـــواده اش در اروپا و بـــا اینترنت آزاد 
زندگی می کنند، به فیلترینـــگ اینترنت برای 85 
میلیـــون ایرانـــی رأی می دهد. گزارش هـــای تأیید 
نشـــده از فعالیت شـــرکت های اینترنتـــی یکی از 
اعضای دیگر این شـــورا هـــم شـــائبه هایی را برای 
مردم ایجاد کرده بود. حالا اظهارنظر روز گذشـــته 
دبیر شـــورای عالی فضای مجـــازی، عملاً تکذیب 
گمانه زنی رســـانه ها درباره موافقـــان فیلترینگ در 

این شـــورا بود.
 

چرا شورای عالی فضای مجازی؟
فیلترینـــگ در پاییـــز 1401 اعمـــال شـــد. یـــک ماه 
پس از فیلترشـــدن دو سکوی )پلتفرم( پراستفاده 
ایرانیان یعنی »اینســـتاگرام« و »واتس اپ«، سردار 
غلامرضا جلالی فرمانـــده پدافند غیرعامل گفت 
»شـــورای عالـــی امنیـــت ملـــی دســـتور بـــه فیلتر 
اینســـتاگرام و واتـــس اپ داد و تـــا زمانـــی که این 
شـــرکت ها تعهد ندهند قوانین کشور ما را رعایت 

کننـــد، این مصوبه ادامـــه دارد.« 
امـــا اکنـــون رئیـــس جمهـــوری پیگیـــری یکـــی از 
مطالبه هـــای جدی مـــردم کـــه تأکید خـــود او در 
انتخابات نیز بوده اســـت، یعنی تغییر در سیاست 
آســـیب زا و بی فایـــده فیلترینـــگ یکســـان و بـــی 
ضابطـــه را در شـــورای عالی فضای مجـــازی دنبال 
می کنـــد. هنـــوز مشـــخص نیســـت چرا مســـعود 
پزشکیان اصلاح مصوبه شورای عالی امنیت ملی 
را در شـــورای عالـــی فضای مجـــازی دنبال می کند 
و چـــه اقتضائات عملـــی او را بـــه چنین تصمیمی 
واداشـــته اســـت. آیا برخلاف گفته سردار جلالی، 
فیلترینگ سال 1401 تصمیم شـــورای عالی فضای 
مجـــازی بـــوده اســـت؟ اگر پاســـخ منفی اســـت و 
شـــورای عالـــی امنیت ملـــی تصمیم گیـــری کرده 
اســـت، چه زمینه ها، شـــرایط و عواملی پزشکیان 
را ناچـــار کـــرده اســـت تـــا از طریق شـــورای عالی 
فضـــای مجازی اصـــلاح این تصمیم مسأله ســـاز و 

اعتمادســـوز در ســـطح ملـــی را دنبال کند؟

 »ایران« سازکار تصمیم گیری 

در شورای عالی فضای مجازی را بررسی می کند

هزارتوی رفع فیلترینگ

 شیوه تصمیم گیری در شورای عالی
شـــواهد گویـــای آن اســـت کـــه تصمیم گیـــری و 
تصمیم ســـازی در شـــورای عالـــی فضـــای مجازی، 
مشـــخصاً برای شـــخص رئیس جمهوری، دشوارتر 
از شـــورای عالی امنیت ملی اســـت. علـــت این را 
بایـــد در آیین نامـــه داخلی شـــورای عالـــی فضای 
مجازی کشور جســـت وجو کرد که 28 تیرماه 1391 
تصویب شده اســـت. براساس این آیین نامه، همه 
اعضای شـــورا، اعم از رئیس جمهوری و ســـایر قوا، 
رأی برابـــر دارند و هیـــچ رأی و جایگاهی بر دیگری 
برتری ندارد. براســـاس مـــاده10 آیین نامـــه »اعتبار 
هر مصوبـــه، منوط به احـــراز رأی موافـــق اکثریت 
اعضـــای حاضر در جلســـه اســـت مشـــروط بر آن 
کـــه در هر حـــال تعـــداد آرای موافـــق از هفت رأی 
کمتـــر نباشـــد.« در تبصره ایـــن ماده آمده اســـت 
کـــه »در صـــورت تســـاوی آرا، رأی رئیـــس جلســـه 
مرجح خواهد بـــود.« رئیس شـــورای عالی فضای 
مجازی حتـــی اختیار عزل دبیر این شـــورا را ندارد. 
براســـاس تبصره یک ماده 2 آیین نامه، »پیشـــنهاد 
عـــزل رئیـــس مرکـــز )فضای مجـــازی( بـــه صورت 
کتبی از ســـوی رئیس شـــورا یـــا حداقـــل پنج نفر 
از اعضـــا قابـــل طـــرح اســـت و در اولین جلســـه 
شـــورا بررسی شـــده و درصورت کســـب رأی موافق 
اکثریـــت مطلـــق اعضـــای شـــورا، به مقـــام معظم 
رهبری پیشـــنهاد می شـــود.« همچنین براســـاس 
مـــاده 7 آیین نامـــه »وظایـــف و اختیـــارات رئیس 
شورا عبارت اســـت از: صدور حکم انتصاب و عزل 
دبیر شـــورا، ریاســـت و اداره جلســـات شورا مطابق 
مـــاده 5 و ســـایر مواد آیین نامه، تشـــکیل جلســـه 
فوق العـــاده، ملاحظه مصوبات شـــورای عالی قبل 
از ارائـــه جهـــت اســـتحضار مقام معظـــم رهبری و 
تأیید دســـتور جلسات شـــورای عالی مطابق ماده 
13.« اکنون می تـــوان دریافت که رئیس جمهوری 

مسعود پزشـــکیان به عنوان رئیس شـــورای عالی 
فضـــای مجـــازی، در این شـــورا چـــه راه دشـــواری 
برای حل مســـأله فیلترینگ دارد. زیـــرا رأی گیری، 
تصمیم گیـــری و تصویـــب مصوبـــات در این شـــورا 
کاملاً شـــورایی و براســـاس آیین نامه است و تقریباً 
هیچ شخصیت یا جایگاه حقوقی و حقیقی، دارای 

جایگاه ویژه ای در این شـــورا نیســـت.
 

رئیس جمهوری حق وتو ندارد
محمـــود واعظـــی، وزیـــر ارتباطات دولـــت یازدهم 
عـــلاوه بـــر اینکه 4 ســـال عضو این شـــورا بـــود، در 
3 مـــاه نخســـت فعالیـــت دولـــت یازدهـــم، دبیر 
شـــورای عالـــی فضـــای مجازی هـــم بـــود. واعظی 
درباره ســـازکار تصمیم گیـــری و تصویب مصوبات و 
پیشـــنهاد به »ایران« گفت: »کار اصلی در شـــورای 
عالـــی فضـــای مجـــازی را دبیرخانـــه شـــورا انجام 
می دهـــد. دبیرخانـــه باید طرحـــی را آمـــاده کند و 
آن طرح در جلســـه شـــورا مطرح شـــود. اگر افراد 
حاضر در جلســـه ایده ای دارند، مطـــرح می کنند 
تـــا در جلســـه شـــورا بـــه طـــرح دبیرخانـــه اضافه 
شـــود.« وی با بیـــان اینکه مصوبـــات و تصمیمات 
شـــورای عالی فضای مجازی بـــا رأی اکثریت دنبال 
می شـــود، افـــزود: »مطابق آیین نامـــه رأی اکثریت 
بـــه اضافـــه یک تعییـــن کننـــده تأیید یا رد شـــدن 
پیشـــنهاد و طرح های جلســـه این شـــورا اســـت.« 
واعظی ادامـــه داد: »هرچند تعداد اعضای حقیقی 
شـــورای عالـــی فضـــای مجـــازی بیشـــتر از اعضای 
حقوقی اســـت، اما بخش عمـــده اعضای حقیقی 
از ســـازمان ها و نهادهایی غیر از دولت هســـتند. 
بنابرایـــن بایـــد این را درنظـــر گرفت کـــه این اعضا 
بنا به ســـازمان متبوع خود چگونه رأی می دهند.« 
وزیـــر ارتباطات دولت یازدهم دربـــاره جایگاه رأی و 
نظر رئیـــس جمهوری در این شـــورا گفـــت: در دو 

دولت یازدهـــم و دوازدهم، رئیس جمهوری درباره 
مصوبات یا تصمیمات شـــورای عالی فضای مجازی 
حق وتو نداشـــت و نمی توانست مصوبه ای را ملغی 
یـــا تأیید کنـــد. من هـــم ندیدم رئیـــس جمهوری 
وقـــت مصوبـــه ای را وتـــو کنـــد. تصمیم گیـــری در 
ایـــن شـــورا در اختیـــار اکثریـــت اســـت.« واعظی 
با اشـــاره بـــه اینکـــه فیلترینگـــی که امـــروز محل 
بحث اســـت، براســـاس تصمیـــم این شـــورا نبوده 
و در جای دیگـــری درباره آن تصمیم گیری شـــده، 
اضافـــه کـــرد: »در دوره فعالیـــت خـــود از نظـــرات 
و پشـــتیبانی های شـــورای عالـــی فضـــای مجـــازی 
اســـتفاده کردیم و واقعاً پشتیبان بودند. امروز هم 
امیدواریم که این شـــورا با توجه به فشـــارهایی که 
از نظـــر مالی برای تهیه فیلترشـــکن به مـــردم وارد 
شده اســـت و اســـتفاده هایی که از اینســـتاگرام و 
واتـــس اپ می کننـــد، بهتریـــن تصمیـــم را به نفع 

مـــردم بگیرند.«
 

 احتمال بازگشت 
به شورای عالی امنیت ملی

با توجه به ســـازکارهای داخلی شورای عالی فضای 
مجـــازی می تـــوان فهمید کـــه راه پزشـــکیان برای 
تحقق ایده انتخاباتی اش چندان آســـان نیســـت. 
ایـــده او ایـــن بود کـــه »تمام تـــلاش خـــود را برای 
اصلاح نظام ناکارآمـــد فیلترینگ به کار می بندم.« 
بـــر همین اســـاس اســـت کـــه برخـــی گمانه ها و 
اظهارنظرهای تأیید نشده از این حکایت می کنند 
کـــه تصمیم گیری برای رفع فیلترینـــگ، احتمالاً از 
شـــورای عالی فضای مجازی به جایـــی بازگردد که 
از ابتدا درباره آن تصمیم گیری شـــد، یعنی شورای 
عالـــی امنیـــت ملـــی.  کما اینکـــه در هفتـــه های 
گذشـــته کارشناســـان حوزه ارتباطـــات هم چنین 

پیشـــنهادی را مطرح کـــرده اند.

مرتضی گل پور

روزنامه نگار

گزارش

با توجه به 
سازکارهای 

داخلی شورای 
عالی فضای 

مجازی می توان 
فهمید که راه 

پزشکیان برای 
تحقق ایده 

انتخاباتی اش 
د رباره رفع 
فیلترینگ 

آسان نیست.
در هفته های 
گذشته برخی 

کارشناسان 
حوزه ارتباطات 

 پیشنهاد 
داده اند 

تصمیم گیری 
درباره رفع 

فیلترینگ به 
شورای عالی 
امنیت ملی 
ارجاع شود

پزشکیان در جلسه اقتصاد دریامحور مطرح کرد

 ضرورت تهیه نقشه راه 
توسعه مناطق آزاد و بنادر کشور

رئیس جمهوری بـــا انتقاد از نبود یک برنامه منســـجم 
در مناطـــق آزاد و فعالیت هـــای بنادر کشـــور، گفت: در 
مرحلـــه اول بایـــد بـــا بهره گیـــری از مشـــاوران مجرب 
در ســـطح جهانـــی کـــه تجربـــه موفقـــی در توســـعه و 
رونق بخشـــی بـــه بنـــادر بـــزرگ دنیـــا داشـــته اند، بـــه 
یـــک نقشـــه عملیاتی برســـیم و ســـپس براســـاس آن 
برنامه ریـــزی اقدامات را آغاز کنیـــم، تا وقتی که چنین 
برنامـــه ای وجود نـــدارد، هـــر اقدامی در ایـــن حوزه به 

نتیجه دلخـــواه نخواهد رســـید. 
به گـــزارش پایـــگاه اطلاع رســـانی ریاســـت جمهوری، 
مسعود پزشـــکیان در ادامه جلسات اقتصاد دریامحور، 
با اشـــاره به وجـــود مناطق آزاد متعـــدد و ظرفیت بنادر 
کشـــورمان، بر برنامه ریزی صحیح جهت ارتقای کیفی 
فعالیت ها در اقتصـــاد دریامحور تأکید و خاطرنشـــان 
کـــرد: تلاش داریـــم در این جلســـات مشـــخص کنیم 
کـــه چه راهبـــردی بـــرای توســـعه اقتصـــاد دریامحور و 
توســـعه تجارت دریایـــی در مناطق آزاد و بنـــادر داریم. 
وی »تکمیـــل کریدورهای ریلی و جـــاده ای برای اتصال 
بنادر کشـــورمان بـــه یکدیگر« را یک ضـــرورت خواند و 
اظهـــار کرد: وزارت راه موظف اســـت برای جلســـه بعد 
طرح خـــود را در مورد ایـــن کریدورها بـــه صورت کامل 
ارائه دهد و همچنین لیســـتی از مشـــاورین مجرب و با 
کیفیـــت در جهان تهیه شـــود که بتوانیم بـــا آنها برای 
یـــک برنامه ریزی صحیح در بنادر وارد مذاکره شـــویم.
رئیس جمهـــوری با اشـــاره به امکان تغییـــر قانون برای 
رونق مناطـــق آزاد اقتصـــادی و بنادر در صـــورت نیاز و 
بـــا هماهنگی مجلـــس و همچنین امکان اســـتفاده از 
ظرفیت  دانشگاه های کشـــور به این منظور، بر افزایش 
ظرفیـــت تجاری بنادرشـــمالی تأکید کـــرد و گفت: این 
بنـــادر ظرفیت بالایی در گردشـــگری دارنـــد و می توان 
با توافق ســـایر کشـــورهای دریای خزر طرح های جامع 
و مفصلی در حوزه گردشـــگری و مسافرت های دریایی 

تدوین کرد.

سیاسی2
دوشنبه   26  آذر 1403  شماره 8630

اگر چه برای 
همسان سازی 

در بودجه 
1404 بودجه ای 

در حدود 104 
همت در نظر 

گرفته شد اما در 
خوشبینانه ترین 

حالت از محل 
یک درصد 

مالیات ارزش 
افزوده تنها 70 

همت قابل 
تأمین خواهد 

بود و یک کسری 
حداقل 34 

همتی وجود 
خواهد داشت

در گفت وگو با عضو کمیسیون تلفیق بودجه مورد ارزیابی قرار گرفت

فرجام ناترازی عملیاتی 1404

جزئیـــات لایحـــه بودجـــه 1404 در آخرین روز 
کاری هفتـــه گذشـــته و پـــس از 22 جلســـه 
بحث و بررســـی به تصویب نمایندگان رسید. 
بودجه ای کـــه در بخش منابع عمومی ازمحل 
منابع عمومی و درآمد اختصاصی وزارتخانه ها 
و مؤسســـات بالغ بر50 میلیـــون و 2۶4 هزار و 
550 میلیـــارد ریـــال و از حیـــث هزینه هـــا بالغ 
بـــر 53 میلیـــون و 312 هـــزار میلیـــارد ریـــال 
پیش بینـــی شـــده اســـت. اعدادی کـــه از یک 
اختلاف دســـت کم 304هزار میلیـــارد تومانی 
حکایت دارند. این در حالی اســـت که محسن 
زنگنـــه، ســـخنگوی کمیســـیون تلفیق کســـر 
بودجه عملیاتی را در حدود 1800 همت اعلام 
کـــرده بود. عـــددی که بزرگـــی آن بـــه اعتقاد 
احمـــد فاطمـــی از اعضای کمیســـیون تلفیق 
بودجه مجلس حاصل شفاف ســـازی کســـری 
بودجـــه پنهانی اســـت کـــه در ادوار گذشـــته 
عیان نمی شـــده و حالا بودجه نویسی شفاف 

دولت آن را آشـــکار ســـاخته است.
غ از این، آنچـــه در مجلس ادعا می شـــد  فـــار
تـــلاش برای کاســـتن از تفـــاوت میـــان منابع 
و مصـــارف بودجـــه بـــود. امـــا ایـــن انتظـــاری 
بود کـــه دســـت کـــم در مرحلـــه تغییراتی که 
کمیســـیون تلفیـــق و ســـپس نماینـــدگان در 
صحـــن روی لایحـــه تقدیمـــی دولـــت اعمال 
کردند بـــه نتیجه عکـــس رســـید. فاطمی اما 
در گفت و گـــو بـــا »ایـــران« اظهار کرد کـــه قرار 

اســـت این  تفاضل فاحش  منابـــع و مصارف 
بودجه در جریان بررســـی جداول و از طریق 

جابه جایـــی ردیف هـــا جبران شـــود.

حمایت از اقشار آسیب پذیر
ایـــن عضـــو کمیســـیون تلفیق بـــا اعتقـــاد به 
اینکه تلاش مجلس کاســـتن از اثرات تورم زای 
از اقشـــار آســـیب پذیر  بودجـــه و حمایـــت 
بـــوده اســـت بـــه مـــواردی همچـــون تعییـــن 
حداقـــل حقـــوق 13 میلیونـــی و موافقـــت با 
تعیین ســـقف 24 میلیـــون تومانـــی معافیت 
بـــه  از مالیـــات و مکلـــف ســـاختن دولـــت 
اعمـــال همسان ســـازی و رتبه بنـــدی معلمان 
بازنشســـته )از نیمـــه دوم 1400( و پرداخـــت 
پـــاداش پایان خدمت فرهنگیان اشـــاره کرد؛ 
تکالیفی که مجلس در جبران بار مالی شـــان 
اختیـــار جابه جایی بودجه ای بـــه دولت داده 
اســـت. احتمـــالاً به ایـــن معنی که اگـــر منبع 
مشـــخص شـــده برای هزینه مـــورد نظر کفاف 
نداد دولت مجاز باشـــد از منابع مختص یک 

ردیـــف دیگر اســـتفاده کند. 
احمد فاطمی کار ارزشمند مجلس در بررسی 
جزئیـــات بودجـــه را حفاظـــت از اختصـــاص 
یافتـــن یـــک درصد مالیـــات بـــر ارزش افزوده 
برای اجـــرای تکلیـــف همسان ســـازی حقوق 
بازنشســـتگان دانســـت. حال آنکـــه خود وی 
اذعـــان کـــرد اگر چه بـــرای همسان ســـازی در 
بودجه 1404 بودجه ای در حدود 104 همت در 
نظر گرفته شـــد اما در خوشبینانه ترین حالت 
از محل یک درصد مالیـــات ارزش افزوده تنها 
70 همـــت قابـــل تأمین اســـت و یک کســـری 

حداقـــل 34 همتـــی وجـــود خواهد داشـــت. 
ایـــن پیش بینی در شـــرایطی خوشـــبینانه تر از 
آنچه گفته شـــد به نظر می رســـد کـــه به گفته 
همیـــن نماینـــده مجلـــس در 9 ماه نخســـت 
ســـال 1403 بیـــش از 1۶ همـــت از محـــل یک 
درصـــد ارزش افـــزوده بـــرای همسان ســـازی 
حقوق بازنشســـتگان تأمین نشـــده اســـت و 
درآمـــد دولت از ایـــن منبع مالیاتـــی به دلیل 
کوچک تـــر شـــدن ســـفره مـــردم و اســـتفاده 
کمترشـــان از کالاهای مشـــمول مالیات ارزش 
افـــزوده )نظیر رســـتوران و امثالهـــم( کاهش 

یافته اســـت.

بنزین در سال آینده
فاطمـــی در دو موضـــوع بنزیـــن و ارز واردات 
خـــودرو نیـــز از رویکرد مجلـــس دفاع کـــرد. او 
بـــا بیـــان اینکـــه در بنزین تلاش کردیم دســـت 
دولت بـــاز باشـــد و مجلس بـــه افزایش قیمت 
بنزیـــن مصرف عمومی رأی نـــداد، گفت: »البته 
بنزیـــن معمولی را اجـــازه ندادیم گـــران کند اما 
دولـــت می تواند بنزین ســـوپر را بـــه قیمت آزاد 
بفروشـــد«. وی در پاسخ به انتقاداتی که نسبت 
به اختصاص 3 میلیارد دلار برای واردات خودرو 
مطرح می شـــود نیـــز افزایش ایـــن بودجه از 2 
بـــه 3 میلیارد دلار و کاهـــش تعرفه گمرکی به ۶0 
درصـــد را از درخشـــان ترین مصوبـــات مجلس 
دانســـت و اظهـــار کـــرد: حتـــی یـــک دلار از ارز 
بانـــک مرکـــزی صرف ایـــن واردات نمی شـــود و 
معمولاً ارز حاصل از صادرات که قرار اســـت در 
بازار توافقی کشـــف قیمت شـــود به این واردات 

اختصاص پیـــدا می کند.

مجلس

اخبار


